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Projektu finansē Mediju atbalsta fonds no Latvijas valsts budžeta līdzekļiem. 
Par publikāciju saturu atbild SIA “Kurzemes Vārds”.
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Nemanot pagājuši teju 
trīs gadi, kopš no Horvāti-
jas rūpnīcas “Končar Electric 
Vehicles Inc” Liepājā ieradās 
pirmais jaunais tramvaja 
vagons. 2021. gada martā, 
pilsētas dzimšanas dienā, 
pasažieri pirmoreiz izbrauca 
ar moderno transportlīdzek-
li. Kā klājas 14 vagoniem, 
bez kuriem vairs nespējam 
iedomāties Liepājas sabied-
risko transportu un pilsētas 
ainavu, “Kurzemes Vārds” 
devās noskaidrot uz tram-
vaju depo.

Ērti, gaiši  
un patīkami

Jauno vagonu apgūšana un 
ieviešana satiksmē bija liels izai-
cinājums, personāls satraucās, 
vai spēs ar visu tikt galā, atminas 
SIA “Liepājas tramvajs” galve-
nais inženieris Edgars Māķēns. 
“Vecāka gadagājuma vadītājiem 
bija bažas par ekrāniem un auto-
mātiku, bet, tāpat kā laika gaitā 
visas vecmāmiņas iemācījās rī-
koties ar viedtālruņiem, tā arī 
cilvēki iemanījās lietot vadības 
sistēmu un apieties ar pasažieru 
informācijas sistēmu. Pāreja no-
tika raitāk, nekā sākumā bijām 
cerējuši,” viņš stāsta. 

Cik pats runājis ar cilvēkiem, 
jaunie vagoni patīk. “Milzīgs 
pluss, ka tie pieejami jaunajām 
māmiņām ar ratiņiem, cilvēkiem 
ar kustību ierobežojumiem. In-
formācijas ekrāni, moderns ap-
gaismojums, iespējas uzlādēt 
mobilo tālruni,” priekšrocības 
uzskaita galvenais inženieris. 
Nav mazsvarīgs arī skaistais 
krāsojums, salīdzinot ar zila-
jiem tramvajiem, kas braukā 
pa Zagrebu.

Tramvajs ir darba vieta ne 
tikai vadītājam. Aģentūras “Lie-
pājas sabiedriskais transports” 
kontroliere Inga Treilība stāsta, 
ka jaunajos tramvajos iekāpša-
na ērta, kā arī ļoti labs apgais-
mojums biļešu kontrolei vakara 

stundās. Tāpat patīkams ir pla-
šums un iespēja atvērt tās dur-
vis, kuras vēlas, nav jālaiž iekšā 
auksts gaiss. “Pieturas nosauc, 
viss ir redzams. Ir daudz labāka 
sajūta un patīkamāk iekāpt nekā 
pašlaik autobusos. Vecais tram-
vajs bija citāds. Ar laiku jau viss 
uzlabojas. Neko sliktu nevaru 
pateikt,” atzīst kontroliere. 

Vienīgi nepatīkami esot re-
dzēt, ka daudzi pasažieri, īpaši 
bērni, tramvajā ēd un piedru-
pina salonu, atstāj papīrus. Ja 
kontrolieri redz nekārtības, tad, 
protams, aizrādot, bet visbiežāk 
vaininieki jau paspējuši izkāpt un 
gruži jāsavāc tramvaja vadītājam 
vai vēlāk apkopējam, skatoties, 
cik liela tā skāde ir. 

“Cilvēkiem patīk braukt ar 
tramvaju. Iebraucēji Liepājā vē-
las izbraukt pa pilsētu no viena 
gala līdz otram,” stāsta I. Treilība. 
Pasažieri esot apmierināti, taču, 
protams, dažādi cilvēki atšķirīgi 
reaģējot uz kontrolieru iekāpšanu 
vagonā. Īpaši “zaķiem” nekāda 
prieka nav. Bezbiļetniekiem ir 
lielākas iespējas nospiest sev 
tuvāko durvju atvēršanas pogu, 
lai laistos lapās. Vislabāk esot, 
ja tramvaja vadītājs atver tikai 
priekšējās durvis, bet pārējās – 
jau pēc veiktās kontroles. 

Zagreba, mums  
ir problēma!

Sākumā tramvajnieki ar ba-
žām skatījušies uz balto salonu, 
jo iepriekš vagoni tika apzīmēti 
un apkrāsoti. “Varam teikt, ka 
liepājnieki saudzīgi izturas pret 
tramvajiem, izņemot atsevišķus 
gadījumus,” pauž E. Māķēns. 
Jaunieši reizēm sabojājot kādu 
sēdekli vai USB lādētāju, tomēr 
kopumā disciplinē visos vagonos 
izvietotās novērošanas kameras. 
Un ar jaunajām lietām esot tā – ja 
neviens nav vēl sacūkojis, tad arī 
roka neceļas bojāt tālāk. Cilvēki 
respektē, ka vagoni ir jauni un 
balti, liepājnieki ir līmenī, atzīst 
galvenais inženieris. 

Vagonu tīrīšana ir ārpakal-
pojums. Uzkopšanas kompānijas 

personāls nāk vakaros un strādā 
pēc grafika – kādam vagonam 
ir kapitālā tīrīšana, bet citiem 
izmazgā grīdu. Galapunktos va-
dītājs iziet cauri vagoniem, savāc 
izlietotos talonus. Ja nu gadās 
kāda nopietnāka netīrība, vago-
nu nomaina pret citu. 

Tehniskā ziņā tramvaja vago-
niem ir mēneša, pusgada un gada 
apkopes. Katru darbdienu viens 
vagons paliek mājās uz apkopi. 
Notiek arī tehniskas ķibeles, līdz 
ar to vēl kāds vagons neizbrauc no 
depo. Visu garantijas laiku Liepājā 
uz vietas būs horvātu speciālisti. 
“Par mehāniku mēs visu esam ap-
guvuši, par elektrību un IT jomu 
tuvākajā laikā pieņemsim darbā 
cilvēku, kas uz to specializēsies,” 
atklāj E. Māķēns. Šim darbam ne-

pieciešamas ļoti specifiskas zinā-
šanas, jo jaunie vagoni ir daudz 
sarežģītāki – nākušas klāt sistē-
mas, kādu vecajiem nebija. Tās ir 
hidrauliskās bremzes, hidrauliskā 
piekare, pasažieru informācijas 
sistēma, klimata iekārtas salonā 
un vadītāja kabīnē. “Mums nav 
tādu tehnisko iespēju kā pašiem 
horvātiem, jo mūsu vecie vagoni 
bija vienkārši. To plakanos riteņus 
mēs virpojām pēc ražotāja iedotā 
rasējuma. Tagad to varam tikai ār-
pakalpojumā izdarīt,” viņš atzīmē. 

Varbūt šķiet, ka jauniem va-
goniem jābūt ideāliem, tomēr 
jebkurai jaunai tehnikai, sevišķi 
mazsēriju, sākumā ir problēmas, 
norāda galvenais inženieris. 
“Kaut kur nav ievērota tehnolo-
ģija un tērauda detaļām ir nolo-

bījusies pretkorozijas aizsardzība. 
Tad speciālisti brauc un atjauno 
krāsojumu. Aktuāls jautājums 
ir ar ratiņiem, kuriem ir detaļas, 
kas dilst tā, kā tām nevajadzētu 
dilt. Un tas nav saistīts ar līnijas 
pārbūves apstākļiem. Ir jautāju-
mi, uz kuriem paši horvāti nevar 
atbildēt. Kaut kādos apstākļos 
vagoni sāk šūpoties. Novembrī 
brauks speciālisti no Norvēģi-
jas ar mērinstrumentiem un šo 
jautājumu mēģinās risināt,” viņš 
pastāsta. 

Kādu iespaidu atstāj Liepājas 
mainīgie laikapstākļi? “Dzīvo-
jam pie jūras, te gaisā vairāk sāls 
un to arī kaisa uz ceļiem, tāpēc 
ražotājs paredzēja hidraulikas 
daļām nerūsējošā tērauda risi-
nājumus.                                >>

 Agnese 
Volobujeva – 
strādā: 

– Tajās 
retajās reizēs, 
kad braucu, 
tad – jā.  

Parasti tas notiek, kad no 
Ķempes ielas jānokļūst centrā. 
Kas tur ko īpaši patikt – tramvajs 
kā tramvajs. Ikdienā biežāk 
pārvietojos ar autobusu.  
Mana pieredze liecina, ka 
tramvaji tomēr brauc precīzi pēc 
kustības saraksta un diezgan 
bieži cits pēc cita. Autobusi 
biežāk kavē.

Karīna 
Stankeviča – 
mācās:

– Jā, jo ar to 
pa taisno varu 
nokļūt no mājām 
uz skolu un atpa-

kaļ. Tikai dažas pieturas, bet tomēr 
braucu. Ļoti gaidu, kad beidzot 
tramvaji kursēs atkal kā agrāk 
un nebūs jāgaida, lai izmainītos 
ar pretim braucošo. Parasti tad 
jāgaida piecas minūtes, kas ir kaiti-
noši. Šobrīd papildus jāieplāno tās 
piecas minūtes, lai nekavētu skolu, 
bet tramvajs ir labs un stabils 
pārvietošanās līdzeklis. 

Maruta 
Valdmane – 
pensionāre: 

– Grūti 
pateikt, jo 
izmantoju 
reti. Dzīvoju 

centrā, tāpēc visur eju kājām. 
Jaunie tramvaji ir skaistāki 
par vecajiem, bet vispār – lielu 
atšķirību nejūtu. Ja vajadzētu 
izvēlēties braukt ar tramvaju 
vai autobusu, tad es  
priekšroku dotu tramvajam. 
Tāds mierīgāks transporta 
līdzeklis, nav pilns ar cilvēkiem, 
mierīgāka atmosfēra.

Indra 
Anškēvica – 
vecmāmiņa: 

– Nezinu... 
Praktiski 
neizmantoju. 
Tramvaju pilsētā 

vajag, jo tas tomēr ir ekoloģiskāks 
nekā autobusi. Arī maršruts taisns 
un cauri visai pilsētai tās garumā. 
Atceros, ka pirms vairāk nekā 30 
gadiem Liepājas tramvaji bija 
vienkārši pārpildīti un cilvēki tajos 
par varītēm centās iespiesties, bet 
tad pilsētā bija vairāk nekā 100 
tūkstoši iedzīvotāju. Tagad gandrīz 
katrā ģimenē pa automašīnai.  

Dzintra – 
otaņķniece: 

– Tramvaju 
neizmantoju, 
dzīvoju laukos. 
Pēdējo reizi lai-
kam braucu kaut 

kad aizvadītajā gadā, bet tas nebija 
jaunais tramvajs. Esmu dzirdējusi, 
ka tie tomēr ir labi. Liepājā šo 
transportu noteikti vajag, jo pilsēta 
ir diezgan liela. Piemēram, ļoti ērti 
un ātri var atbraukt uz centru no 
stacijas. Teikšu, ka Liepājai tram-
vajs piestāv. 
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ES DOMĀJU TĀ: VAI JUMS PATĪK BRAUKT AR TRAMVAJU?

Četrpadsmit horvāti iejutušies  Liepājas mājās

Iepirkumā bija rakstīts, ka tramvaja vagoni kalpos 30 gadus, un Edgars Māķēns 
domā, ka nav šaubu – tie brauks. Nāksies atjaunot krāsojumu, mainīt detaļas saskaņā ar 
apkopju plānu, bet lielām problēmām nevajadzētu būt.  LINDAS KILEVICAS FOTO


